

# ACTION NOW!



*A Monthly Newsletter from the National Action Committee on the Status of Women*

VOLUME 4, NUMBER 1

December 1993/January 1994

## NAC CALLS ON FEDERAL GOVERNMENT TO PROVIDE \$50 MILLION TO FIGHT VIOLENCE AGAINST WOMEN

In the wake of the recently released StatsCan report showing that one in two women experience physical or sexual assault at least once from the age of 16 onward, NAC is calling on Prime Minister Jean Chrétien to provide an initial \$50 million dollars in funding to national women's centres, rape crisis centres, transition homes, and shelters across the country. Calling the high rate of violence against women "a national crisis tied to women's social and economic inequality", NAC also called on the Liberal government to provide adequate core funding to national and provincial women's organizations.

Additionally, NAC asked Mr. Chrétien to consider cases of refugee women facing deportation who are claiming refugee status based on gender persecution. It was also asked that the position of Minister responsible for the Status of Women be upgraded to full Ministerial status to implement a national plan to end violence against women, and NAC has requested a meeting with the Prime Minister to discuss other elements of a national plan to end violence against women including education, judicial reform, and legislative change.

*As we commemorate the events of December 6th, 1989, it is important to continue to fight against violence against women. Write Prime Minister Chrétien at Room 309 F Centre Block, House of Commons, Ottawa, ON K1A 0A6 asking him to provide funding to front-line anti violence groups, and supporting NAC's demands around violence against women*

## A WELL DESERVED TREAT

Last month, the Royal York Hotel in Toronto was the site of frenzied, but feminist, bidding for hundreds of treats donated to make "Dream On Sister! '93" an evening of fun - and much needed funds for NAC. The most coveted dreams on the auction block included a week of sea-kayaking, "NO" underwear, and a basket of indoor bulbs and gardening goodies - to name a few.

Several hundred NAC supporters enjoyed an incredible array of hors d'oeuvres donated by nineteen of Toronto's most accomplished women chefs and caterers, while professional auctioneer Alison Reeve volunteered with such panache (and push) that many in the audience set their sights on new careers as auctioneers.

In these days of deep recession and regressive social policies, it is a rare and wonderful occasion when we can celebrate, and profit, from our own successes. Thank you to the many organizers, chefs, donors, and other participants who gave so generously of their time, talents and dreams to produce "Dream On Sister '93".

*Give NAC the solid financial base it needs to move ahead. Joining NAC's Action Fund allows you to give an affordable gift automatically - every month - and you won't receive additional funding requests. Call the National Office at 1-800-665-5124 to find out more.*

## NATIONAL FORUM ON BREAST CANCER

The National Forum on Breast Cancer was a ground breaking conference. Sustained lobbying efforts by women over the years recently resulted in the creation of a parliamentary committee which heard testimonies from women with breast cancer and allocated 20 million dollars over five years for research on the disease. This forum was an opportunity for breast cancer survivors to tell health care providers and researchers what they think the research priorities should be. The conference was attended by 650 delegates



of whom 145 were women with breast cancer. All delegates participated in small discussion groups focusing on (1) prevention and screening (2) research (3) support, advocacy and networking, and (4) treatment and care. While the forum was indeed unique, the women of colour, aboriginal women, and lesbian women had to hastily organize caucuses to raise their concerns and to meet with one another.

These discussions led to the formulation of a number of recommendations including the establishment of a national breast cancer network providing support to women with breast cancer. As we wait for the final report, we, as women, cannot sit back and let the research agenda be set by the medical and scientific community. We need to know why the incidence of cancer has increased so sharply and why so many women die of the disease. We need better diagnostic tools than those currently available, we need a better understanding of the causes of breast cancer, including environmental causes, and we need treatments which provide a better quality of life for women with breast cancer.

## NEW REPRODUCTIVE TECHNOLOGIES

On November 15th, the day the Royal Commission on the New Reproductive Technologies submitted its report to the government after 4 years of operation at a cost of \$28 million, NAC joined with D.E.S. Action and DAWN for a press conference in Ottawa. The three groups called on the government to immediately release the report of the Royal Commission on New Reproductive Technologies.

NAC President Sunera Thobani stated that, "Further delays can only mean a continuation of the technological take-over of human procreation. Clinics selling sex selection, private IVF clinics, and pre-implantation diagnosis of the human embryo are some of the reproductive technologies now in place in this country. Newspaper reports on the cloning of human embryos in the US are a warning of what the future has in store."

The NAC NRT Committee is beginning a thorough review of the report of the

Commission, and will be providing more information in the next issue of Action Now. In the meantime, NAC has sent a letter to the Prime Minister demanding that the new government begin a broad-based and open public participation process before any policy is enacted on these technologies. We are also calling for an inquiry into the proceedings and process of the flawed and scandal-ridden Commission itself.

## STOP THE WHITEWASH

Women across the country have been pushing for chlorine free products, and less waste, from the "sanitary" product companies. The chlorine used to bleach tampons and menstrual pads white could potentially result in health effects among the women who use the products and causes pollution of our waterways with deadly dioxins and other persistent toxic chemicals which can cause birth defects, reproductive dysfunction, and other health problems in human and wildlife populations.

Although all major sanitary product companies bleach their products with chlorine, Proctor and Gamble has recently refused to provide information about their products to women's groups, and have cut off dialogue with women's groups about chlorine bleaching. As a result, WEED (Women and Environments Education and Development) is calling for a boycott of Proctor and Gamble Products (Always menstrual pads, Attends incontinence products, and Luvs and Pampers diapers).

☞ *Support the P&G boycott. Tell P&G you're not buying their 'sanitary' products until they become more responsible and responsive. Call 1-800-668-0197 or 416-730-4340, or fax 416-730-4122.*

☞ *Stop using chlorine bleached menstrual products. "The Keeper", a reusable natural rubber menstrual cup is now available through the WEED foundation. For more information on the boycott or alternatives, call WEED at (416) 516-2600 or write them at 736 Bathurst St., Toronto, ON. M5S 2R4.*

☞ *A meeting to discuss women's health and the environment will take place in March 1994 in Toronto. Space and subsidies are limited, contact Betty Auslander at (416) 487-2061 for more information.*

## DIVORCE 2000

Divorce 2000--Working Towards the Future for Our Children is a newly formed organization gearing up to lobby the federal government to amend the Income Tax Act to rectify the inequities created by the taxation of child support payments. Divorce 2000 will also lobby provincial governments to improve the enforcement of maintenance enforcement offices' court orders, and to have uniformity between provinces when enforcing court orders.

Currently, the Income Tax Act allows non-custodial parents to claim child support payments for tax deduction. The custodial parents (who are for the most part, women) receiving the child support payments must declare it as part of their income. On average, court awarded child support payments do not even cover half the cost of raising a child. The Federal Government further reduces this amount by taking one third or more in taxes.

Each province currently has a maintenance enforcement office with its own set of policies and procedures. This allows non custodial parents to travel from province to province, dodging their responsibilities towards their children. It can take months or even years to achieve enforcement.

☞ *If these issues affect you, or anyone you know, and would like more information, please contact: Divorce 2000 - Working Towards the Future for our Children, c/o Working For Women, 203 - 315 22nd Street East, Saskatoon, Saskatchewan, S7K 0G6. (306) 664-4979 or (306) 244-3625.*

*NAC gratefully acknowledges the support of the Federation of Women Teachers Association of Ontario in producing this issue of Action Now*

*Action Now is sent to NAC member groups, Friends of NAC, institutional subscribers and supporters of the NAC Action Fund. Subscription orders and address changes should be sent to Action Now, NAC, 57 Mobile Drive, Toronto, Ontario M4A 1H5. Action Now is published monthly except January, July and August.*

*À l'Action est envoyé aux groupes membres, "Amies du CCA", abonnées institutionnelles, et à ceux qui appuient le "Fonds pour l'Action" du CCA. Veuillez adresser toutes requêtes et les changements d'adresse au bureau du CCA, 57 Mobile Drive, Toronto (Ontario) M4A 1H5. À l'Action est publié chaque mois, sauf en janvier, juillet et août.*





# À L'ACTION!

Bulletin mensuel du Comité canadien d'action sur le statut de la femme

VOLUME 4, NUMÉRO 1

decembre 1993/janvier 1994

## LE CCA DEMANDE AU GOUVERNEMENT FÉDÉRAL D'ALLOUER 50 MILLIONS DE DOLLARS À LA LUTTE CONTRE LA VIOLENCE FAITE AUX FEMMES

À la suite du dernier rapport de Statistiques Canada indiquant qu'après l'âge de 16 ans, une femme sur deux sera victime d'abus physique ou sexuel à au moins une occasion, le CCA demande au premier ministre Jean Chrétien d'allouer la somme initiale de 50 millions de dollars au financement des centres de femmes, des centres d'urgence-viol, des maisons de transition et des maisons d'hébergement à travers le pays. Appellant le taux élevé de violence contre les femmes une « crise nationale liée à l'inégalité sociale et économique des femmes », le CCA a également demandé au gouvernement libéral d'assurer un financement de base adéquat pour les organismes de femmes nationaux et provinciaux.

De plus, le CCA a demandé à Monsieur Chrétien d'étudier les cas des femmes menacées de déportation qui ont fait une demande de statut de réfugiée fondée sur la persécution liée au sexe. On a également demandé que le poste de ministre déléguée à la condition féminine devienne un poste de ministre à part entière, qui mettrait en place d'un plan national pour mettre fin à la violence envers les femmes. Le CCA a aussi demandé une rencontre avec le premier ministre dans le but d'examiner d'autres éléments d'un tel plan, soit l'éducation, la réforme judiciaire et les changements à apporter à la loi.

✍ **En commémorant les événements du 6 décembre 1989, il est important de poursuivre la lutte contre la violence faite aux femmes. Écrivez à l'Honorable Jean Chrétien, salle 309F, Édifice central, Chambre des communes, Ottawa (Ontario) K1A 0A6, et demandez-lui d'allouer des fonds aux groupes de première main qui luttent contre la violence. Indiquez également votre appui envers les demandes du CCA concernant la violence faite aux femmes.**

## DES RÉJOUISSANCES BIEN MÉRITÉES

L'hôtel Royal York de Toronto a été le lieu, le mois dernier, d'une soirée très animée où étaient vendues aux plus offrantes des centaines de bonnes et belles choses, dans le cadre de l'encan « Osez rêver! » Les participantes se sont bien amusées et le CCA a pu recueillir les fonds dont il avait grand besoin. Parmi les prix les plus convoités, mentionnons une semaine de kayak en mer, des sous-vêtements portant la mention « NON », ainsi qu'un panier de divers articles de jardinage.

Les quelques centaines de sympathisantes présentes ont pu déguster un délicieux assortiment de hors-d'oeuvres, don de 19 chefs et traiteuses parmi les plus renommées de Toronto. L'encanteuse professionnelle, Alison Reeve, s'est portée volontaire pour annoncer les articles avec tant de style et une telle conviction que bien des participantes se sont soudainement découvert l'envie d'entreprendre une nouvelle carrière d'encanteuses.

Par les temps de récession et de régression sociale que nous connaissons, nous n'avons pas souvent l'occasion de célébrer nos victoires — et d'en tirer profit. Un gros merci aux nombreuses organisatrices, chefs, donatrices et autres participantes qui ont si généreusement contribué de leurs talents pour réaliser « Osez rêver! ».

## FORUM NATIONAL SUR LE CANCER DU SEIN

Le forum nationale sur le cancer du sein a porté fruit. La pression intense mené par les femmes au courant des années a récemment résulté en la création d'un comité parlementaire qui a entendu les témoignages de femmes touchées par le cancer du sein et qui a alloué à la recherche 20 millions de dollars répartis sur cinq ans. Ce forum a permis aux femmes atteintes par le cancer du sein de faire connaître aux chercheurs et aux personnes offrant les soins de santé leurs priorités de recherche. Six cent cinquante déléguées étaient présentes, dont 145 femmes touchées par le cancer du sein. Les déléguées ont participé à des discussions portant sur les sujets suivants : 1) la prévention et le dépistage, 2) la recherche, 3) le soutien, la protection et l'établissement de réseaux, et 4) le traitement et les soins.



Bien que ce forum ait été un événement remarquable, les femmes de couleur, les femmes autochtones et les lesbiennes ont toutefois dû se dépêcher pour se regrouper et soulever leurs propres questions.

Un certain nombre de recommandations ont pu être formulées, entre autres la création d'un réseau national qui offrirait du soutien aux femmes qui sont aux prises avec le cancer du sein. En attendant le rapport qui suivra, nous ne pouvons nous contenter d'attendre et de laisser la communauté médicale et scientifique décider à notre place quels devront être les objectifs de la recherche. Il faut découvrir pourquoi les cas de cancer ont augmenté si rapidement et pourquoi tant de femmes en meurent. Il faut de meilleurs outils de dépistage, une meilleure compréhension des causes de ce cancer, y compris les causes environnementales, et il faut des traitements qui assurent une meilleure qualité de vie aux femmes qui sont aux prises avec le cancer du sein.

## LES NOUVELLES TECHNOLOGIES DE REPRODUCTION

Le 15 novembre dernier, date à laquelle la Commission royale sur les nouvelles technologies de reproduction remettait son rapport au gouvernement, après quatre ans d'existence et un coût de 28 millions de dollars, le CCA s'est joint à DES Action et à DAWN lors d'une conférence de presse à Ottawa. Les trois groupes ont demandé au gouvernement de rendre ce rapport public immédiatement.

La présidente du CCA, Sunera Thobani, a déclaré que « toute prolongation additionnelle signifie que le domaine technologique a le feu vert pour s'approprier tout ce qui touche la reproduction humaine. Il existe actuellement au Canada des cliniques qui vendent le droit de choisir le sexe de l'enfant à naître, qui font la fertilisation *in vitro*, ou qui émettent un diagnostic avant de décider si un embryon humain doit ou non être implanté. Nous voyons, dans les reportages journalistiques sur le clonage d'embryons humains qui se fait aux États-Unis, un signe précurseur de ce qui nous attend. »

Le comité du CCA sur les nouvelles technologies reproductives embarquera sur une revue approfondie du rapport de la

Commission qu'elle partagera sous peu. En attendant, le CCA a envoyé une lettre au premier ministre, demandant au nouveau gouvernement d'encourager un débat inclusif au niveau national sur des politiques concernant ces technologies. Nous demandons également la tenue d'une enquête sur le fonctionnement interne de la commission, dont l'histoire a été jalonnée de scandales et d'accusations de mauvaise gestion.

## COUPONS COURT LE BLANCHIMENT ET LE GASPILLAGE

Partout au Canada, les femmes exigent des compagnies fabriquant les produits « sanitaires » qu'elles mettent au point des produits sans chlore et limitant le gaspillage. Le chlore qui est utilisé pour blanchir les tampons et les serviettes sanitaires pourrait potentiellement affecter la santé des utilisatrices. De plus, les divers produits chimiques utilisés finissent par se retrouver dans nos cours d'eau dans la forme de dioxines et autres produits toxiques persistants susceptibles de causer des anomalies chez les nouveaux-nés, dérèglements du système reproductif et d'autres problèmes de santé chez les humains et chez la faune.

Bien que tous les grands fabricants de produits sanitaires utilisent le chlore pour blanchir leurs produits, *Proctor and Gamble* ont refusé, récemment, de fournir de l'information concernant leurs produits aux groupes de femmes, et ont interrompu toute communication concernant le blanchiment au chlore avec ces groupes. En conséquence, *WEED (Women and Environments Education and Development)* demande le boycott des produits fabriqués par *Proctor and Gamble* (serviettes sanitaires *Always*, produits pour l'incontinence *Attends* et couches *Luv's* et *Pampers*).

☞ Appuyez le boycott des produits *Proctor and Gamble*. Dites-leur que vous n'achèterez pas leurs produits « sanitaires » à moins qu'ils ne soient disposés à assumer leurs responsabilités et à ouvrir le dialogue. Composez le 1-800-668-0197 ou le 416-730-4340, ou encore télécopiez au 416-730-4122.

☞ Cessez d'utiliser les produits hygiéniques blanchis au chlore. *The Keeper*, un godet de caoutchouc naturel à

utiliser pendant les menstruations est maintenant disponible. Pour plus d'information concernant le boycott ou les alternatives aux produits hygiéniques courants, contactez *WEED* au (416) 516-2600, ou écrivez au 736 Bathurst St., Toronto (Ontario) M5S 2R4.

☞ Une rencontre aura lieu à Toronto en mars 1994 pour étudier les liens entre la santé des femmes et l'environnement. Les places et l'aide financière sont limitées. Ne tardez pas à contacter Betty Auslander au (416) 487-2061 pour plus de renseignements.

## DIVORCE 2000

Une nouvelle organisation, *Divorce 2000 -- Working Towards the Future for Our Children*, se prépare à exercer des pressions auprès du gouvernement fédéral pour faire modifier la Loi sur l'impôt sur le revenu, afin de corriger les injustices créées par la taxe sur les pensions alimentaires. *Divorce 2000* effectuera également des pressions auprès des gouvernements provinciaux afin d'améliorer l'application des ordonnances de la cour et de l'uniformiser d'une province à l'autre.

Actuellement, la Loi sur l'impôt sur le revenu permet au parent qui n'a pas la charge des enfants de profiter d'une déduction d'impôt sur la pension alimentaire versée à l'autre conjoint, alors que ce dernier, qui a la charge des enfants et qui est généralement une femme, doit déclarer cette pension alimentaire sur son rapport d'impôt. En général, le montant adjugé par la cour en tant que pension alimentaire ne couvre même pas la moitié de ce qu'il en coûte pour élever un enfant. Le gouvernement fédéral en prélève ensuite le tiers ou plus en impôt.

Chaque province possède actuellement un bureau chargé de l'application des ordonnances de la cour, avec ses propres lignes directrices et procédure. Cela permet aux parents qui n'ont pas la charge des enfants de se soustraire à leurs responsabilités envers leurs enfants simplement en se déplaçant d'une province à l'autre. Il peut s'écouler des mois, voire des années, avant d'obtenir l'application d'une ordonnance.

☞ Si ces questions vous intéressent ou touchent quelqu'un de votre connaissance, et que vous désirez plus d'information, veuillez contacter *Divorce 2000 -- Working Towards the Future for our Children, c/o Working for Women*, #203 - 315 22nd, Street East, Saskatoon, Saskatchewan, S7K 0G6. (306) 664-4979, ou (306) 244-3625.

